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Cena 15 din

Večja politična kvaliteta 
ORGANIZACIJ SZDL

»Namen današnjega razgovora 
je,« je dejal tov. Hegler, »pogo
voriti se o novih oblikah dela m o 
novih organizacijskih ob.ikah, ki 
nai bi jih Socialistična zveza pri
čela izvajati na terenu. O teh stva
reh smo že govorili na spomladan
ski konferenci in sprejeli nekatere 
sklepe. Na konferenci smo že spre
jeli novo teritorialno razdelitev os
novnih organizacij SZDL. Osnovne
organizacije so se z razporedom v imela svojo organizacijo. Delo or- 
g.avnem strinjale, vendar moramo j ggnizacij ni bilo vsklajeno. marsi- 
za nekatere kraje (Briga, Kočevska kdaj niti niso veliko delali. Vsi pa

Kočevje, petek, 2. septembra. — Današnjega razgo
vora predsedstva Občinskega odbora SZDL Kočevje s 
predsedniki osnovnih organizacij Socialistične zveze se 
je med drugimi udeležil tudi predsednik Okrajnega od
bora Socialistične zveze Ljubljana Boris Mikoš. Razgovor 
je vodil predsednik Obč. odbora SZDL Miro Hegler.

Reka. Kočevje) stvari še dokončno 
urediti...«

O bistvu združevanja osnovnih 
organizacij SZDL v večje organi
zacije je govoril tudi predsednik 
Okrajnega odbora SZDL Boris Mi
koš. »Organizacije Socialistične 
'veze morajo biti močne,« je dejal,

vemo. da ima vsak krai svoie pro 
bleme, ki jih želi reš:ti... V vsa
kem pogledu bo odslej, ko so šte
vilo organizacii skrčili za več kot 
polovico (na 25!). delo mnogo lažje 
in uspešnejše. Vsako organizacijo 
mora od časa do časa ob.skati 
predsednik Obč. odbora Socialistič
ne' zveze, vendar je vprašanje, v 
koliko je do sedaj uspel pri tako 
ve ikem številu organizacij?

Močnejše krajevne organizacije 
omogočajo tudi boljše politično delo 
na terenu, prirejanje različnih pre
davani itd. Za večje število poslu
šalcev bodo tudi lažje dobili pre
davatelja ...

Izven mesta dela v organizaciji 
zelo malo mladih ljudi. Vse delo, 
to lahko trdimo, leži v pretežni ve
čini na starejših članih. V večjih 
organizacijah pa bo lahko vsakdo 
našel dovolj prilik za delo. Tako 
nameravajo organizirati v saki or
ganizaciji posamezne interesne sek
cije '(n. pr. zdravstvo!). Na določen 
dan se lahko zberejo ljudje, ki jih 
zanima, n. pr. politika, in debati 
raio.

»V bodoče,« je poudaril tov. Mi
koš, »naj bo tudi manj masovnega 
sestančenja. Na take sestanke ie 
res prišlo veliko ljudi, ker pa se ie 
govorilo o najrazličnejših stvaren, 
ki vseh niti z ari. m a'e niso. so se 
večkrat dolgočasili. Odslej naj se 
ljudem tolmači v manjših skupinah 
stvari, ki jih zanimajo... V novih 
pogojih, ko bomo imeli večje orga
nizacije, se nam ni treba več bati, 
da bc politično delo zastalo. Prev 
tako ie treba nuditi odbornikom 
širše obzorje in se boriti za večjo 
politične kvaliteto orgamzari So
cialistične zveze...«

Steviio organizacij mora biti to
likšno, da bo Obč. odbor SZDL z 
njimi lahko delal. Centri organiza
cij nai bodo v večjih krajih. v 
manjših, bolj odročnih pa podruž
nice.

Oktobra bodo v občini letne kon
ference krajevnih organizacij, kjer 
bodo izvoljeni tudi novi odbori. Na 
te konference se morajo odbori te
meljito pripraviti, nrioraviti na se 
je treba tudi na, občinska konferen-

sestanku so tudi določili teritorial
no razdelitev novih osnovnih orga
nizacij Socialistične zveze. Centri 
osnovnih organizacii bodo odslej v 
naslednjih krajih: Banja loka, Bo- 
sljiva loka. Borovec, Cvišlerji, Dra
ga. Dolga vas. Fara, Kočevje, Ko
čevska Reka, Koprivnik, Kostel, 
Knežja lipa Laze pri Predgradu, 
Morava, Mazelj. Polom, Papeži, 
Predgrad, Osilnica. Staicerji, Rud
nik. Struge. Stari log, Stara cerkev 
in Vimoli.

(vec)

ZNAMENITI, UMETNIŠKO IZDELANI RIBNIŠKI ŠOPEK 
(Na drugi strani preberite reportažo o ribniških suhorobarjih 

in spominkarstvu!)

Nerešena naloga DS Rudnika
Delavski svet Rudnika Kočevje je kot uvod v raz

pravo o predlogu za spremembo pravilnika o kompleks
nem nagrajevanju, ki bo na prihodnjem zasedanju, načel 
še vprašanje notranjih rezerv, ki sc izražajo v disciplini 
in varnosti pri delu. Ker je znano, da se hitrost in moč 
izpopolnjevanja novih oblik nagrajevanja lahko mnogo 
bolje ugotavlja po rezultatih, ki jih prinaša praktična 
uporaba, je zavrnil mišljenje nekaterih ekonomskih enot, 
da je notranja organizacija izboljšana do popolnosti, da 
rozerv ni več, in da zato pač ni smotrno izpopolnjevati 
že tako zapleten sistem.

MIRO HEGLER

»odbori organizacij pa naj bodo 
premišljeno sestavljeni, iz dobre
ga, sposobnega kadra, tako da bodo 
•ahko vedno v pomoč krajevnim 
odborom. Ne razumem, zakaj so se 
v Dragarski dolini odločili za tri 
organizacije, ko pa imajo vsi ti 
kraji enotne probleme, ki jih bo- 
joo mnogo lažje reševali, če bo de- 
k>Va]a tam samo ena organizacija 
"2Dl ... V vseh nemestnih obči- 
nah se kažejo težnje, da se orga
nizira življenje krajevnih organi
zacij enotno, kar je tudi edino pra
vilno. Samo taka močna, enotna 
Osnovna organizacija lahko rešuje 
Vse probleme, samo taka organiza
cija ah ko prevzame vlogo posredo
valca želja ljudi na Občinskem 
ljudskem odboru!...«

Enotna politična organizacija ne
kega zaokroženega predela mora 
biti dovoli močna, da zajame težnje 
vseh ljudi v tistem kraju, zna te 
težnje vskladiti in pravilno tolma
čiti pred občinskimi vodstvi.

To nalogo pa bodo najlažje us
pešno opravile večje osnovne orga
nizacije SZDL. Doslej je bilo v ko
čevski občini 58 osnovnih organi
zacij. Skoraj vsaka večja vas ie

DS ie sprejel te trditve za ne- 
idržne in mnenje, da pri uvedeni

co. Za združene organizacije je tre- ' organizaciji ni kaj spreminjati, saj

Seja OblO Kočevje
Kočevje, petek, 9. septembra. — 

Na današnji seji obeh zborov Ob
činskega ljudskega odbora Kočevje 
so odborniki najprej poslušali po
ročilo Sveta za šolstvo, nato pa 
sprejeli več važnih odlokov: odlok 
o določitvi organa, ki daje soglasje 
za uporabo sredstev iz sklada za 
hišna popravila v hišah na območ
ju kočevske občine; odlok o določit
vi stroškov za tekoče vzdrževanje 
stanovanj v občini; odlok o dolo
čitvi dela najemnine za poslovne 
prostore v stanovanjski hiši, ki je 
v družbenem upravljanju in se pla
čuje v občinski stanovanjski sklad 
za zidanje stanovanjskih hiš; odlok 
o občinski dokladi od dohodkov od' 
stavb za leto 1960 itd. Razpravljali 
so tudi o potrditvi statuta stano
vanjske skupnosti Kočevje-mesto 
in Rudnik, o prenosu osnovnih 
sredstev podjetja »Klas« v likvida
ciji na Kemično tovarno v izgrad
nji. Sprejeli so tudi sklep o zago
tovitvi sredstev za Kemično tovar
no. Na koncu seje so odborniki 
sprejeli še nekatere garancijske iz
jave in razrešili nekaj zadev SLP. 
O seji bomo obširneje poročali v 
prihodnji številki.

ba takoj sestaviti tudi iniciativne 
odbore...

Predsedniki krajevnih organiza
cij so na tem sestanku tudi poro
čali o tem, kako napreduj v nji
hovih krajih združevanje. Marsikje 
so naleteli na probleme, n. pr. na 
pomanjkanjen prostorov. Marsikje 
nimajo niti enega prostora, kjer bi 
se sestajali in so doslej uporabljali 
gostilne ali privatna stanovanja. Na

je že tc. kar 'imamo, boljše kot 
drugod, ovrgel.

Ugotovil je, da ne le tehnične, 
temveč predvsem družbene rešitve 
predstavljajo poglavitno vzmet na
predka.

V organizaciji same proizvodnje, 
razen pospešene mehanizacije, res 
ni moč v naših razmerah mnogo 
spremeniti, mnogo pa ie možno še 
napraviti na področju odnosov do

same gospodarske organizacije, od
nosov članov kolektiva do gospo
darske organizacije oziroma do ko
lektiva samega.

Pred volno ie lastnik TPD močno 
vzpodbuja: predvsem delovodje in 
nadzornike, ki so bili njegova druž
bena opora. Zdaj odloča o de’itvi 
osebnih dohodkov in notranji disci

plini ves kolektiv ekonomske enote. 
Družbena opora je torej sedaj ves 
kolektiv, vsak delavec posebej. To 
pa ie izredno močan činitelj na
predka. Aktivnejši položaj in vloga 
neposrednega proizvajalca med pro
izvodnim procesom, pri delitvi do
hodka in utrjevanju notranje di
scipline so bistvo in vzpodbuda vse
ga novega na Rudniku Kočevje.

V kratkem razdobiu so narasli 
dohodki, hkrati oa so se izrazito 
povečali učinki kot posledice kritja 
osebnih dohodkov.

Vendar pa DS z dosežki ni zado
voljen. Na zaviti seji ie ugotovil, 
da naraščanje števila neupraviče
no izostalih od dela pSvzroča ne le 
moralno, temveč tudi občutno ma
terialno škodo, za katero povzro
čitelji ne odgovarjajo. Preprosta 
račumea je dokazala, da nas ob 

(Konec na 2. strani)
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Rekonstrukcija
i i i

O rekonstrukciji in izboljšanju železniške proge od Ljub
ljane do Kočevja smo nekajkrat že pisali. Kočevsko progo ure
jujejo že več let, rekonstruiranje pa se sedaj počasi približuje 
že Ortneku.

Mislim, da ni treba še posebej poudarjati velikega po
mena rekonstrukcije naše železnice. Proga je bila zgrajena pred 
več kot 60 leti, okrog leta 1897. V toliko letih je jasno, da so se 
tračnice močno obrabile, pa tudi nasip ni več tako trden. Zaradi 
tega je bil promet zelo počasen (mislim da ni nikogar, ki bi se 
nad polževo) vožnjo »kočevarja« ne razburjal!), pa tudi dokončne 
kapacitete proge ni bilo mogoče izkoristiti.

Namen rekonstrukcije kočevske proge je v glavnem v utr
ditvi nasipa in izmenjavi tračnic. Nasip bodo usposobili za 
večji osni pritisk. Sedanji osni pritisk je 14,5 tone, povečali pa 
ga bodo na 16 ton. Vagoni so sedaj že obnovljeni, tako da bi 
lahko na njih nalagali 24 ali celo 29 ton tovora. To bo vsekakor 
zelo velikega pomena za naše gospodarstvo, saj bo proga bolj 
racionalno izkoriščena, s tem, da bodo na vagone lahko nalagali 
večje tovore, pa se bo tudi prevoz pocenil...

Izmenjali bodo tudi vse tračnice. Sedanje so stare že nau 
60 let in so že močno izrabljene. Dolge so po sedem metrov (kar 
so vsi potniki dobro občutili ob neprijetnih sunkih), te, ki so jih 
izmenjali do Dvorske vasi, pa so že dolge od 20—40 metrov.

»Srečno!« je pozdrav rudarjev. Tako se pozdravljajo, kadar se 
srečajo, ta beseda jih spremlja v temnih rovih globoko ;<wd 
zemljo. Na sliki: nov vpadnik na Rudniku v Kočevju (Foto Božič)

Tračnice dobijo z glavnih prog, ki jih tudi obnavljajo. Izme
njane tračnice, ki so nekoliko debelejše od teh z naše proge in 
so še dobro ohranjene, v posebnih delavnicah renovirajo. V po
sebnih profilih jih zgladijo in opilijo ter zvarijo po dve ali več 
skupaj. Vožnja po dvajset ali štiridesetmetrskih tračnicah je 
neprimerno bolj udobna, saj neljubega tresenja in poskakovanja 
skoraj ni.

Renoviranje do Ortneka bi moralo biti opravljeno že po 
lanskem planu, vendar sc je v remontni delavnici nekaj_ za
taknilo, tako da niso mogli pravočasno dobaviti dovolj tračnic. 
Kakor vse kaže, pa tudi letošnji plan (isto do Ortneka) po vsej 
verjetnosti ne bo izpolnjen! To pa predvsem zaradi tega, ker so 
pričeli renovirati tračnice prekasno, manjka pa tudi delavcev. 
O teh stvareh bi bilo vsekakor dobro nekoliko razmisliti in 
ugotoviti, kdo je kriv, da se predvideni plan, za katerega so že 
zagotovljena sredstva, pravočasno ne izpolni!

Naj na koncu dodamo, še to, da bi bilo dobro, če bi se po 
remontu kočevske proge zopet uvedli motorni vlaki. Pred leti 
je na tej relaciji že vozil motorni vlak, vendar so ga ukinili. 
Motorni vlaki so uvedeni že na mnogih progah, kar je za pot
niški promet zelo koristno, saj se čas potovanja občutno skrči...

(vec)

kočevske proge

LEOPOLDVILLE. — V novi ntfri- I žitvi. tako da v New York ne bo 
ški državi Kongo se stanje še ved- odpotoval še ta mesec.
no ni stabiliziralo. Pred nekaj dne
vi ie predsednik vlade Kasavubu 
odpoklical vlado Lumumbe, name
sto njega oa je imenoval za pred
sednika vlade Josepha Ilea. V od
govor je Patrice Lumumba odsta
vil Kasavubuia, ki je v govoru po 
radiu dejal, da ie zahteval od OZN, 
nai prevzame nadzorstvo v deželi, 
sa,rp oa prevzema poveljstvo nad 
kongoško vojsko. Po njegovem so 
premiera Lumumbo postavili Bel
gijci in je vodil Kongo v brato
morno vojno. Kasavubu je zahteval, 
da ga zaščitijo čete OZN. krogi, ki 
so blizu vladi, pa izražalo upanje, 
da bo vladi vzlic vsem težavam us
pelo ostati gospodar položaja in da 
se bodo razmere kmalu uredile.

PARIZ. — 5. septembra ie fran
coski predsednik De Gaulle priredil 
tiskovno konferenco, posvečeno al
žirskemu vprašanju. Po konferenci 
poudarja ves francoski tisk. da De 
Gaulle ni povedal o alžirskem 
vprašanju nič novega in da se še 
nikdar ni tako odkrito postavil pro
ti OZN, češ da je »brez pomena 
skrivati razočaranja tistih, ki so se 
nadejali nove pobude francoskega 
predsednika, ki bi omogočila obno
vitev pogajanj.« Tudi vlada Združe
ne arabske republike pričakuje, da

LONDON. — 6. septembra je bil 
kongres britanskih Trade unionov 
v Douglasu, na katerem so raz
pravljali o delu delavsko-sindikal- 
nih poverjenikov po tovarnah in 
podjetjih ter o »neuradnih stav
kah«. Rečeno ie bilo, da te stavke 
»izpodkopavajo ugled angleškega 
sindikalnega gibanja v javnosti«.

VIENTIAN. — Laoško gibanje 
Patet Lao ie zahtevalo, naj pre
mier princ Suvana Puma izključi 
iz kabineta generala Nosa van a in 
druge ministre prejšnje vlade ter 
naveže diplomatske stike z drugi
mi deželami, ne glede na njihov 
politični ustroj. Zahteva tudi pre
kinitev državljanske vojne in opro
stitev vseh političnih jetnikov. Ge
neral Nosavan je bil imenovan za 
podpredsednika vlade, vendar je to 
odklonil in se umaknil v mesto Sa- 
vanaket na jugu države, kjer se 
zbirajo njegovi pristaši.

BEOGRAD. — Svetovna javnost 
je pozorno sprejela protest jugoslo
vanske vlade proti zahtevi po obo
rožitvi zahodnonemške vojske z 
atomskim orožjem in po uvedbi 
splošne vojaške obveznosti v Nem
ški zvezni republiki.

BERLIN. — Vzhodnonemški ča
sopisi ostro obsojajo nedavne re-

bodo De Gaullova gledišča pripelja- vanšistične manifestacije v Zabod
la Francijo v še težji položaj med I nem Berlinu. Tu so se zbrali be- 
razpravo v OZN. kjer se vedno bolj I gunci iz vzhodnih pokrajin in zah- 
čuti ugled neodvisnih afriških dežel, i tevalt vrnitev Vzhodne Prusije, Su-

vnDir c . . , detov in območij, ki sedaj pripa-NEW YORK. — Sov.ietska zveza ,. p,. , .
je zahtevala, naj se takoj sestane | s A ARBRtiCKEN. Tu ie sode

lovalo pri komemoracijah za padli
mi Hitlerjevimi vojaki okrog tisoč 
članov organizacije »Jeklena čela
da«. Po mestu so korakali z voj
nimi zastavami. Med njimi je bil 
tudi bivši nemški kancler Franz 
von Papen, ki je omogočil Hitler
jev prihod na oblast. Militariste je 
pozdravil predsednik saarske vlade 
Roeder

MOSKVA. — Sov.ietska zveza ie 
opozorila svet in Zahodno Nemčijo 
pred nevarnostjo oborožitve nemške 
vojske z atomskim orožjem. Vse 

poudarjajo pa. da se bo verjetno I posledice, poudarja poslanica,' bo 
udeležil samo razprave o razoro- 1 nosila Nemčija sama!

Varnostni svet OZN in potrdi ob
sodbo nad Dominikansko republiko, 
ki jo je izrekla Organizacija ame
riških držav. Kakor je znano, je 
vlada Dominikanske republike so
delovala pri atentatu na venezuel
skega predsednika Betancourta.

NEW DELHI. — Indijski listi 
pišejo, da obstoja možnost, da bi 
predsednik Nehru oktobra odpoto
val v New York na 15. zasedanje 
Generalne skupščine OZN, ki se bo 
začelo 20. septembra. Vendar o na
črtih predsednika samo ugibajo.
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'tT' do ga ne pozna, Ribničana Urbana?! S krošnjo, na- 
lož eno visoko nad glavo, z retami, rešeti, škafi, 
žlicami in drugim »šjentom«?__Vsega nasmeja

nega, vedno vedrega, veselega obraza, vedno, v sreči in 
nesreči, pripravljenega na šalo. Kdo ga ne pozna, Urba
na, s prekanjenim, prešernim smehom, dobrodušnega 
človeka, prebrisanega trgovca, ki se nikomur ne pusti 
prelisičiti, a marsikoga ukani, samo da proda svojo »suho

turistov, predvsem pa ga radi ob
iskujejo naši izseljenci, ko so doma 
na obisku. Vsak. še tako droben iz
delek jim je drag spomin na rodni 
kraj, tujim turistom pa miniaturen 
prikaz življenja ribniških ljudi sko
zi stoletja .. .

»Strugarska dela«, je pripovedo
val tov. Matoh, »opravijo v okoli
ških vaseh, precej tudi v Sodražici,

pisarno in prodajalno, vendar jim 
je ta prostor že dalj časa pretesen. 
Zaenkrat nameravajo združiti pro
dajalni«) s sosednjo trafiko, pozne
je pa. ko bo zgrajeno novo poštno 
poslopje, bi preuredili staro pošto. 
Tedaj bi uredili tudi skladišče, kjer 
bi imeli vedno na zalogi vse izdelke 
suhe robe ...

Vsekakor lep uspeh! Bali smo se

»Sm Ribnčcm Urban«
robo«. Pa tega mu nihče ne zameri! Vsak se rad z njim 
pošali, se pogovori, kajti vsi, ki ga poznajo, vedo, da ima 
bister um; v svojih večnih potovanjih po svetu, doma in 
na tujem, pa je tudi marsikaj izkusil, se naučil tega in 
onega, videl mnoge zanimive reči.

To je Ribničan Urban, »po cajlm svajt’ znan ...« S 
svojo krošnjo je prehodil vso Jugoslavijo, skoraj vso 
Evropo. Povsod je trgoval, si služil vsakdanji kruh in se 
zopet vračal domov__Ribničan Urban ...!

uhe robe« se je lotil ribni- 
ški človek že kmalu po na- 
selitvi teh krajev, ko ga 
več ni mogla preživljati 

skopa kraška zemlja. Zatekel se je 
v gozd in pričel obdelovati les v 
različne izdelke za prodajo že mno
go prej, preden so v Ribniški do
lini v 16. stol. zapele žage na vodni 
pogon. Ker so pogosti turški na
padi, ki so se pričeli 1469. leta, 
pogoje za življenje zelo poslabšali, 
je cesar Friderich III. podelil Ko
čevarjem in Ribničanom privilegij 
svobodnega krošnjarstva že 23. ok
tobra 1492. leta. Tedaj se je pri
čelo zdomarstvo, od takrat naprej 
so nastajale znane ribniške pesmi, 
pesmi o suhi robi in Urbanu. Zdo
marstvo po tujini je v teku več 
stoletij vtisnilo ribniškemu človeku 
na eni strani značilno šeg a vos t n 
humor, na drugi strani pa preudar
nost in modro resnost. Zdomar
stvo živi še danes, vendar vedno 
bolj izumira. Da ne bi izbiralo, se 
je takoj po prvi svetovni vojni usta
novila »Zveza lesnih obrti v Rib
nici«, ki je preskrbovala pote liste 
zdomarjem.

Čeprav je Ribnica že iz tradicije 
prevzela organizacijo in nadaljnjo 
skrb za domačo obrt, sama že dolgo 
ni več središče njene proizvodnje, 
ki se ie v glavnem odmaknila v hri
bovit svet Slemen in v okolico So
dražice. Izdelovanje suhe robe je 
mnogim glavni ali pa tudi edini 
vir dohodkov ...

Vendar, kakor smo že dejali, su- 
horobarstvo zadnje čase vedno bolj 
izumira, izpodrivajo pa ga različni 
industrijski izdelki iz lesa in pla
stičnih mas. Ribniška domača obrt 
prehaja v zgodovino, postaja že 
tradicija.

O spomirikarstvu in ohranjevanju 
suhorobarske obrti v ribniški ob
čini sem se zadnjič razgovarjal s 
Franjam Matohom, enim najaktiv
nejših delavcev v ribniškem Turi
stičnem olepševalnem društvu ...

Spominkarstvo naj bi bilo nada
ljevanje suhorobarske obrti, ki je z 
ozirom na nove industrijske izdelke 
v zatonu. 2e zdavnaj se je preve
silo, ohranilo pa naj bi se v spo- 
mlnkarstvu. Spominki so miniatur
ni izdelki suhe robe, ki pa niso 
okrašeni z neokusnimi ornamenti. 
Vsi ornamenti in okraski so prave 
umetnine, narejeni pa so samo iz 
viter. V začetku so naleteli na pre

cejšen odpor, ker so si ljudje že
leli ornamentov iz nageljčkov, rož 
in tako dalje, torej iz tega, kar na 
les sploh ne spada, ampak na plat
no.

Izdelovalci spominkov so se s tem 
že sprijaznili in vse izdelujejo v 
tem smislu. Da pa bi ribniško spo
minkarstvo imelo večjo veljavo in 
da se ne bi pojavile kakšne imita
cije (kar se zelo rado dogaja, samo 
če pogledamo, kaj vse prodajajo v

izdelke pa okrasijo večinoma dija
ki srednjih šol in študentje iz Rib
niške doline. Ljudje, ki se s tem 
ukvarjajo, imajo izredno razvit 
smisel za to delo... Upam, da se 
bo to delo še poživilo. Tako na
meravamo v prihodnji zimi organi
zirati poseben tečaj. Vsi, ki imajo 
za to delo veselje, se bodo naučili 
vžiganja, barvanja, loščenja in in
tarzije (lepljenja različnih vrst lesa 
v različne figure). Pravi umetnik za 
to delo je študent Štefane Starc iz 
Hrovače...«

Društvo se ie v začetku borilo 
za manjši prostor za informacijsko

že, da bodo umetniške izdelke iz 
lesa izpodrinili izdelki iz plastičnih 
mas in neokusen kič, s čimer bi tu
di izumrla lepa tradicija v Ribni
ški dolini. Vendar si je ribniški 
človek tudi znal pomagati! Še ved
no ni pozabljena vesela pesem o 
svetovno znanem Urbanu, še vedno 
izdelujejo ljudje v okoliških vaseh 
v tihih zimskih večerih čudovite 
umetnine in upodabljajo v les svo
je hrepenenje in želje, vdihujejo 
mrtvemu lesu življenje... Še ved
no živi. se šali in smeje — Ribni
čan Urban!...

Franc Grivec

Nerešena naloga DS Rudnika
(Nadaljevanje s 1. strani) | moral odločno zavreti ta negative*

povprečni dnevni storitvi 1,18 tone, j pojav, da je potrebno politične or-
816 neopravičenih izostankov v I. 
polletju, zaradi tega izgubljenih 963 
tonah s oovprečno prodajno ceno 
premoga 3.962 din/t, stanejo ne
upravičeni izostanki 3,815.406 din 
ali ena sama neupravičena dnina 
4.675 din.

Ta ugotovitev ie porazna zlasti 
še zato. ker število neupravičenih 
dnin v primerjavi s preteklimi leti 
nenehno narašča, vzporedno pa tu
di povzročena škoda.

Ker je znano, da se boj za obli
kovanje in delitev osebnih dohod
kov bije čedalje bolj na ekonom
skem področju in da potreba po 
samo patetičnem prepričevanju o 
prednosti novih oblik delitve izgi
nja vzporedno s tem, kako podjetja 
in njihovi delovni kolektivi spoz
navajo. da delitev po kompleksnem 
učinku zares prinaša bogate sado
ve, bo praksa sama tudi najboljši 
agitator kako ne smemo delati.

Razumljivo je, da bo DS Rudnika 
z ustreznimi merami, predvsem iz
obraževanjem in vzgojnimi ukrepi,

S POSVETOVANJA PREDSEDNIKOV IN TAJNIKOV SZDL V RIBNICI

SZDL v novih pogojih dela
2. septembra je bilo v Ribnici posvetovanje pred

sednikov in tajnikov organizacij Socialistične zveze. Po
svetovanja so se udeležili tudi član Okrajnega odbora 
SZDL Janez Zemljarič, sekretar Obč. komiteja ZKS Ivan 
Fajdiga in predsednik ObLO Stane Goršič.

Posvetovanje je otvoril in vodil predsednik Obč. od
bora SZDL France Debeljak. Uvodoma je pojasnil namen 
posvetovanja, ki je zelo pomembno spričo nalog, ki stoje 
pred organizacijami Socialistične zveze.

VREME 
V dneh od 12. do 16. septembra 

bo vreme nekoliko nestalno, nekaj
krat pa bodo tudi kratkotrajne pa
davine. V ostalem bo sončno vreme.

Izdelovalec suhe robe doma
različnih trgovinah in letoviških 
krajih kot »pravo ljudsko umetnost 
in spominkarstvo«!), so spominkar-j 
stvo pri Upravi za patente Zvezne
ga izvršnega sveta zaščitili. Imajo 
tudi svoj znak.

Na tem mestu moram vsekakor 
omeniti prodajalno Turističnega 
društva, ki so jo uredili v mali 
sobici poleg trafike v centru Rib
nice. V pordajalni se iahko vedno 
dobi potrebne turistične informaci
je. razen tega pa vsak turist lahko 
kupi prijeten, umetniško izdelan 
spominek iz lesa.

Upravni odbor Turistično-olepše- 
valnega društva Ribnica je sklenil, 
da se te umetniške izdelke prodaja 
zaenkrat le v Ribnici, s čimer bi 
močno pospešili turizem. Kasneje 
bi ribniške spominke prodajali po 
vseh večjih turističnih mestih, po
sebno še zato, ker vsi verrto. da v 
letoviških krajih prodajajo vsako
vrsten kič, M je na oko res lep, 
vendar nima nikakršne umetniške 
vrednosti. Ribniški spominki pa so 
priznani kot domače umetniško iz
delano blago.

Lokal, kjer prodajajo spominke, 
so odprli pred dobrim letom. Da se 
je ribniško spominkarstvo res že 
močno uveljavilo, dokazuje samo 
to. da so letos imeli že blizu četrt 
milijona dinarjev prometa! Lokal

Tovariš Debeljak je nadalje go
voril o namenu in pomenu reorga
nizacije odborov SZDL. Manjše or
ganizacije niso bile kos svojim na
logam, ker je bil kadrovski sestav 
šibek. Razdrobljenost organizacij 
SZDL je onemogočila tesnejše stike 
z Občinskim odborom SZDL. Od
bori in organizacije so se tudi za
pirale v ozke meje lokalizma in se 
vse premalo zanimale za probleme 
in življenje svoje okolice in občine 
na sploh.

V ribniški občini bo po reorga
nizaciji namesto dosedanjih 34 os
novnih organizacij SZDL samo 14 
krajevnih organizacij oziroma od
borov SZDL. Prav toliko bo tudi 
krajevnih odborov, o čemer je 
ObLO že sklepal. Nove krajevne I 
organizacije SZDL in krajevni od
bori bodo zaokrožene gospodarske I 
in politične enote, v Katerih bo Dri- j 
šla veliko boli do izraza monolitost 
prebivalstva, kakor tudi prizade
vanje za reševanje problemov, ki 
so vsem skupni na določenem pod
ročju.

V močnejših krajevnih organiza
cijah bo omogočen boljši sestav 
vodstva organizacije, s tem pa tudi 
aktivnejše politično delo. Ena iz
med zelo pomembnih oblik dela pri 
krajevni organizaciji so sekcije, ki 
bodo imele široko torišče dela.

V drugi polovici meseca oktobra 
bodo imele v ribniški občini orga
nizacije SZDL letne konference. Na 
teh konferencah bodo izbrali nova 
vodstva organizacij. V kratkem bo
do pripravili vse potrebno za iz
vedbo konferenc. Iniciativnim od
borom naj dosedanji odbori osnov 
n ih organizacij nudijo vso pomoč 
pri njihovem delu, tako da bodo

zato naj imajo odbori čim prej seje 
in naj se podrobno pogovore o pri
pravah in izvedbi konferenc.

V drugem delu posvetovanja so 
bili udeleženci seznanjeni z novimi 
oblikami in nalogami Socialistične 
zveze, kakor jih narekuje V. kon
gres SZDLJ. Dosedanji način dela 
je bil precej tog. Nove krajevne 
organizacije bodo tesno sodelovale s 
krajevnimi odbori, ki predstavljajo 
nekak podaljšek ljudskega odbora. 
Skupno z njim bodo reševale vso

pestro problematiko življenja na 
določenem predelu.

Omenili smo že. da bodo pri kra
jevnih odborih SZDL delovale sek
cije. Le-te se bodo ukvarjale z vr
sto vprašanj, tako n. pr. s komu
nalnimi prdblemi (poti. vodovod 
itd.). Delo sekcij bo začasno. Vsaka 
bo delovala toliko časa. dokler pro
blem ne bo rešen.

Nove oblike dela bodo prinesle 
veliko več živahnosti v organizaci
je. zato pa tudi lahko pričakujemo 
boljše in večje rezultate na vseh 
področjih gospodarske in politične 
dejavnosti.

Na oktobrskih letnih konferencah, 
kjer naj bo monolitnost članstva 
prikazana v veliki udeležbi, naj 
bodo na dnevnem redu poleg lokal
ne problematike tudi vprašanja ob
činskega merila. Obravnavajo naj 
letni in petletni občinski plan. Čla
ni nai se seznanijo tudi z materia
lom V. kongresa SZDU.

ganizacije nujno angažirati za si
stematsko delo s tistim delavstvom, 
ki prihajajoče iz kmečkega zaledja 
s potproletarsko miselnostjo še ni v 
celoti oblikovano v industrijskega 
delavca.

Predlog za spremembo pravilnika 
o kompleksnem nagrajevanju bo p« 
sklepu DS potrebno v skladu s tež
njo, da se utrdi disciplina in v zve
zi z njo proizvodnja, učinki in oseb
ni dohodki, še izpopolniti z določi
lom, ki bo odrekal pravico preje
manja osebnega dohodka po kom
pleksnem nagrajevanju vsem tistim 
delavcem, ki v obračunskem me
secu neupravičeno izostanejo en
krat ali večkrat. Seveda bo dela
vec ne glede na to določilo preje
mal osebni dohodek po merilih 
akordnega izračuna in tarifne po
stavke.

Tudi varnosti pri delu je DS na 
tej seji posvetil vso potrebno pozor
nost. zavedajoč .se. da je borbo pro
ti nesrečam voditi v samem podjet
ju. na fronti, kjer se nesreče doga
jajo, ne pa v ozadju. Žal. pri ne
katerih posameznikih prevladuje še 
ozko mnenje, češ da varnostni 
ukrepi zavirajo proizvodnjo. Takšni 
preddelavci in vodje oddelkov z 
delavci sploh ne govore o varnosti 
pri delu, ali pa io obravnavajo kot 
nujno zlo.

Tako je DS med drugim ugotovil, 
da kljub vsem naporom in izdani
mi sredstvi učinki še niso zado
voljivi in škoda zaradi nezgod še 
vedno pomembna. Samo zaradi vi
sokega odstotka izostalih, kot po
sledica nezgod in bolezni, je ko
lektiv moral za razdobje november 
1959 — april 1960 plačati 3 od
stotke dodatnega prispevka, ki zna
ša 3,177.380 din, čeprav je izdatek 
za osebno, tehnično in higiensko za
ščito znašal za razdobje januar — 
junij preko 4 milijone dinarjev.

Skrb za delovnega človeka P£* 
delu še ni našla odziva pri 
organih' v podjetju, ki^so tudi

Besede tovariša Zemljariča
Član Okrajnega odbora SZDL 

Ljubljana Janez Zemljarič je uvodo
ma dejal, da ima SZDL po V. kon
gresu veliko večje In širše naloge. 
Govoril je tudi o vlogi občinskih 
in krajevnih organizacij Socialistič
ne zveze. Osnovno jedro SZDL so 
krajevne organizacije, ki se formi
rajo v krajih, kjer delujejo stano
vanjske skupnosti (v mestih in in
dustrijskih naseljih), in tam, kjer 
so krajevni ljudski odbori — po va
seh. Socialistična zveza postaja sa
ma del upravljanja ljudi, zato je 
njena naloga, da povezuje vso to 
pestro dejavnost v kompleksno ce
loto.

Osnovno, kar moramo pri kra
jevnih organizacijah doseči je to, 
da se ne bodo zapirale v ozek krog. 
Obravnavati bodo morale širše pro
bleme, ki zadevajo celotno občino.

Spremeniti se bodo morali tudi 
načini sodelovanja med Obč. od
borom SZDL in krajevnimi organi-

organizacij bo tako sodelovanje 
lahko sedaj veliko uspešnejše.

Tovariš Zemljarič je obširno go
voril, in konkretno ponazoril delo 
sekcij pri krajevnih odborih. Opo
zoril je, da sekcije nimajo namen, 
niti ne morejo biti odseki pri od
borih SZDL, temveč so Ie oblike 
dela Socialistične zveze.

Obrazložil je tudi delo podružnic 
krajevnih odborov Socialistične 
zveze. Po statutu SZDLJ je mogoče 
ustanavljati tudi podružnice kra
jevnih organizacij. Te naj bi usta
navljali tam, kjer bo organizacija 
teritorialno velika z velikim števi
lom članov. Podružnice bodo oprav
ljale samo organizacijsko-tehnične 
naloge (pobiranje članarine, eviden
ca članstva in podobno). Govoril je 
tudi o pomanjkanju prostorov za 
organizacije SZDL. Brez urejenih 
prostorov je delo organizacij zelo 
otežkočeno, zato je prostor tudi ze
lo važen pogoj, da bo delo krajev-

zacijami. Povezava bo morala biti nih organizacij Socialistične zveze
ie obiskalo precei domačih in tujihletne konference lepo uspele. Pravbolj tesna. Spričo manjšega števila steklo in doseglo uspehe. -žem

proizvodnjo najvažnejši'-To so de
lovodje, mojstri in nadzorniki, ki 
zavzemajo edinstveno strateško po
zicijo v podjetju. Kot neposredni 
starešine delavcev imajo potrebne 
avtoriteto in kot taki tudi ustrezne 
strokovno znanje, da pri poučeva
nju pravilnega dela svojim delav
cem pokažejo tudi kako naj dele 
varno opravljajo.

Zavedati se moramo, da borne 
bitko za varnost pri delu dobili 
samo z aktivnim aodelovom.iem nad
zornikov in mojstrov, ker so samo 
oni ves delovni čas v stalnem oseb
nem stiku s svojimi delavci in ima
jo priložnost, da vsakega individu
alno vzgajajo s poukom in vzgle-

Delo in vzgoja na področju var
nostne vzgoje naj poteka po sklepu 
DS stalno, ne kampanjsko, kot je 
pri nas včasih navada, vendar pa 
naj upošteva vse objektivne potre
be proizvodnje, od katere je od
visen kolektiv, vse ostale dejavnosti 
družbe in njen obstoj.

Z rastočo zavestjo neposrednih 
proizvajalcev ,ko bo v njih popol
noma izumrl podedovani občutek 
delodajalstva in delojemalstve, ki 
se ga nekateri še sedaj ne moreje 
prav otresti, bo počasi izginil včasih 
še občuten antagonizem med delav
cem in mojstrom, kar ima svoje 
psihološke korenine — kakor reče
no — v izumrlem družbenem redu. 
Takrat bodo tuli uspehi pri zniže
vanju neupravičeno izostalih in var
nosti pri delu boljši in vidnejši,

Iz tega sledi, da je nadaljnja .go
spodarsko politična izobrazba nepo
srednih proizvajalcev tudi v teh 
dveh primerih prvenstvenega po
mena.

Križem, po Evropi
animivost cerkvenega stolpa je v tem, da je 

I Z ločen od cerkve v desnem kotu prostranega' 
trga in v tem, da je orjaških dimenzij in iz- 
redne višine. Za 100 ,ir se povzpneš na vrh, od 

koder je prekrasen razgled na Benetke in širno 
morje z otokom »St. Giorgio Maggiorc«, z lepo sta
rinsko cerkvijo in samostanom in znamenitim oto
kom Lido, ki je nekak naravni valobran za Be
netke. Na otoku Lido se zbira ves mondeni svet 
Benetk in turistov. Tu so kopališča s plažami, 
športni parki, bari in ostala nočna zabavišča in 
ogromno letališče za osebni promet. Na samem zvo
niku ti vodič točno pojasni koliko nesrečnih zaljub
ljencev je že skočilo iz tega stolpa. Raztolmači ti 
celo razpredelnico samomorilcev iz raznih nagibov. 
Seveda tudi to je vodičev »dodatek« za one, ki nad 
samimi oblikami zidov in palač nimajo pravega 
navdušenja in razumevanja ter nestrpno čakajo 
ogled trgovin.

Izven samega trga stoji proti morski obali 
ogromna doževa palača. Doževa palača je bila 
zasnovana za zidavo že nekako po letu 814, v se- 
danjin obliki pa je bila dozidana v letih 1424 do 
1463. Torej, tudi tukaj Je bilo porabljenega veliko

zunaj vse poceni. Zbrali smo se zopet na kolo
dvoru in bili smo na vrsti za nadaijno potovanje 
proti Rimu.

Odpotovali smo ob 22,34 uri. Lepo smo se po- 
razvrstili v spalne vozove in že smo krenili na dol
go pot, kajti prihod v Rim je bil predviden ob 7,23 
uri, t. j. približno 9 ur sicer prijazne vožnje, ker

časa, da so mnogi umetniki izgotovili to mojstro
vino in sedež dožev, vrh oblastnikov nekdanje re
publike. Veliko je bilo uporabljenega marmorja za 
nepregledne stebriščne kolone v pritličju in prvem 
nadstropju. Pod temi kolonami so danes nešteti 
»štanti« za prodajo spominčkov iz Benetk. Na teh 
štantih dobiš spominčke po želji brez kakih pred
sodkov. Od ogrlic, denarnic, mašnih knjig in patr- 
noštrov do slik golih žensk in nabožnih podobic, 
igralskih kart itd. Za vse velja samo en motto — 
denar.

Več nam v tem kratkem času ni bilo možno 
ogledati. Na kolodvor smo se vračali po kopnem 
skozi labirin ozkih ulic in po mostovih stranskih 
kanalov in preko velikih mostov. Spotoma smo si 
ogledovali lepe trgovine, polne znamenitih bene
ških čipk in kristalne steklenine ter lestencev, ka
kor tudi zapeljive trgovine z zlatnino in dragulji. 
V ostalem so trgovine z večjo izbiro, zato pa vse 
izdatno dražje kot pri nas posebno, če še upoštevaš, 
da si zamenjal 100 dinarjev za 80 lir. Ne izplača se 
kupovati, razen morda takih stvari, ki Jih pri nas 
ni ai pa za spomin. Turisti so že polagoma na to 
prišli, kljub še sedaj močni propagandi, kako je

■■■■■

Trg Venezia v Rimu

smo jo dobršen del prespali. Odpeljali srno se v 
smeri Padova-Fcrara-Bologna in dalje preko Fi
rence do Rima.

Brez zamude smo prišli na rimski glavni kolo
dvor Termini. Ime ima po starem riškem kopališču,

čigar razvaline se nahajajo še sedaj tik tirov prt 
kretniškem delu kolodvora. Tudi ta kolodvor je 
grajen tako, da pridejo vsi tiri osebnega prometa 
pravokotno na glavno porčelje same stavbe kolo
dvora. Na ta način ima vsak tir svoj pokriti peron. 
S tako razporejenimi tiri so potniki enega vlaka 
popolnoma neovirani od potnikov ostalih vlakov. 
Tako lahko pride ali odide več vlakov hkrati. Ko
lodvor je nov in predstavlja pravo mojstrovino so
dobne arhitekture, kar velja posebno za preko 
150 m široko pročelje glavne upravne stavbe vitkih 
in razsežnih linij. V sami stavbi so prostrane avle 
s prodajnimi pulti za vozovnice, trgovine, restavra
cije, menjalnice in vse kar spada k tako velikem 
kolodvoru. Tudi sami tiri-peroni so lepo urejeni in 
pokriti, vsa stebrišča pa so obložena z blesketajo- 
čim črnim marmorjem. Z avtobusom smo se od
peljali do hotela, kjer smo se udobno namestili in 
uredili, kajti že ob 9. uri jc bila napovedana krožna 
informativna vožnja z avtobusom po mestu. V Ri
mu smo namreč ostali tri. dni. Tako smo naredili 
prvi dan skupinske oglede pod »varstvom« vodiča, 
ostale dneve smo pa porabili že samostojno za 
oglede po želji, kar jc pač koga zanimalo.

Krožno vožnjo smo priče i iz trga Esedra, bllzn 
kolodvora, s prekrasnim vodometom velikih razmer 
s kristalno čisto vodo, ki jo skupine marmornatih 
kipov brizgajo v velikih količinah pod takim pri' 
tiskom, da dosežejo posamezni curki nenavadne vi
šine. Takoj ko smo z avtobusom krenili, nas J* 
vsrkal vrtinec prometa. V široki jekleni reki sme 
se pomikali po rimskih ulicah in trgih se zopf* 
ustavljali, kakor je pač zahteval strogi cestni reč 
Na ulici je namreč na stotine avtomobilov.

(Se nadaljuje)
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Na platnu dobrepoljskega kina
Jesen je tu in z jesenskimi dnevi 

se prične tudi nova sezona v naših 
kinematografih. Kino Dobrepolje bo 
začel novo sezono z ameriškim 
barvnim filmom »KOMU ZVONI«. 
Dolgo časa smo morali čakati na 
odkup tega filma. Ameriška film
ska družba, ki ta filma prodaja, je 
imela s špansko vlado dogovor, po 
katerem ni smela prodajati film de
želam, ki niso ravno »naklonjene« 
Francovemu režimu. Dogovor je 
Potekel in sedaj imamo tudi pri nas 
Priliko gledati veliko filmsko moj
strovino.

Film je posnet po istoimenskem 
in svetovno znanem romanu Erne
sta Hammingwaya, opisuje pa nam 
burne dni španske državljanske 
vojne, pripoveduje o čudoviti lju
bezni med mladim španskim de
kletom Marijo in univerzitetnim 
Profesorjem Robertom, ki se bori 
na strani španskih revolucionarjev. 
Film je sicer obšel politično stran 
Pisateljevega romana, torej obšel 
Politično ozadje španske državljan
ske vojne. Zato nasilju v filmu 
manjka vzrokov. To pa je tudi edi
na pomanjkljivost filma, ki pa jo 
je producent zagrešil iz posebnih 
"razlogov. Razen te politične zmede 
je film veren prikaz romana. Tudi 
igra glavnih igralcev je močno pri
pomogla k izrednemu uspehu in le
poti filma. Gary Cooper kot Ro
bert Jordan je podal tako preprič
ljivo vlogo ameriškega univerzitet
nega profesorja v razdejani Špa
niji kot še nikdar doslej. Ingrid 
Bergman v vlogi Marije je zaigra
la ljubko špansko dekle z rahlim 
"nadihom poetične ljubkosti in tihe 
realnosti... Skratka, lahko trdimo, 
da filma s tako vsebino, tako igro 
in tako čisto ljubeznijo še nismo 
Gledali v našem kinu. Zato pa bo 
vsem tistim, ki si bodo film ogle- 
svmi ostal še dolso v spominu kot 
fb^i točka pred vsemi drugimi 
iz>2?''' F'im »KOMU ZVONI« je 
„ Jr? ljubezenski film, poln do- 

ukov. Pripominjamo še to. da je 
kjer so ga predvajali, do- 

gel rekordno število ohiskoval- 
v’ in uroamo, da bo tak rekord 

“ustavil tudi v Dobrepolju, saj ima
mu lepo število ljubiteljev filma .. - 

Med ostalimi filmi bomo v me

secu septembru predvajali tudi na
slednje: Jugoslovanski vojni film 
»RAFAL V NEBO«. Zgodba se od
vija takoj po končani vojni in je 
dokaj prepričljiva, saj smo imeli 
takih prizorov na vseh koncih do
movine v tistih časih dovolj. Glav
ni vlogi igrata naš popularni Bert 
Sotlar in Dara Celenič.

Jugoslovansko - francoska - ita
lijanska koprodukcija »PAZI SE, 
LA TOUR« je avanturistični film, 
poln napetih trenutkov in dvobo
jev. Pravilnejši naslov bi po na
šem mnenju lahko bil »Avanture 
La Toura«. Samo obdobje filma 
nas popelje v čas vladanja Marije 
Terezije, torej v čas spletk in in
trig na dvorih. Pripominjamo, da 
umetniške kvalitete film ni dose
gel, pač pa ie ostal na nivoju barv
nega spektakla. Gledalec dve uri 
gleda drzne avanture glavnega ju
naka. Film je posnet v panoramski 
projekciji in barvah. Glavne vloge 
tolmačijo francoski igralec Jean 
Marais, Nadja Tiler in italijanska' 
igralka Eleonora Rosi-Drago.

Nemški film »LISI« obravnava 
primer pojave nacizma v Nemčiji, 
torej čas Hitlerjeve vladavine in 
nastanek njegovih elitnih SA čet. 
Prikazuje tudi borbo delavstva pro
ti nacizmu. Film s tovrstno vsebino 
pri nas še nismo imeli na progra
mu.

Ameriški barvni film »MI NI
SMO ANGELI« prikazuje pobeg 
treh kaznjencev iz zaporov na Hu
dičevih otokih. Film je vsebinsko 
dober, saj nam prikazuje ljudi iz 
kaznilnice, ljudi s pokvarjeno pre
teklostjo in ljudi, ki se s pobegom 
iz kaznilnice vrnejo med svobodne 
ljudi. V skupnem življenju s temi 
ljudmi spoznajo, da so ti svobodni 
ljudje boli pokvarjeni kot oni sa
mi ih se razočarano vrnejo v kaz
nilnico.

Zadnji film, ki ga bomo predva
jali v mesecu septembru, bo itali
janski film »KRONIKA REVNIH 
LJUBIMCEV«. To ie zgodba o pre
prostih ljudeh, ki so se zaradi svoje 
napredne usmerjenosti ob nastopu 
fašizma morali boriti za svoja živ
ljenja in le skrivaj in v strahu ča
kati, kaj bo prinesel jutrišnji dan.

In na koncu še nekaj. V Dobre

polju je mnogo ljubiteljev filma. Da 
bi svoj program čim bolj približali 
našim obiskovalcem, se obračamo 
na vas s prošnjo, da nam pošljete 
svojen želje glede sestava programa 
filmov, razna vprašanja s področja 
filma, kakor tudi pomanjkljivosti 
pri predvajanju filmov. Dostavljaj
te pismeno na naslov: Uprava kina 
Dobrepolje. Na najbolj aktualna 
vprašanja bomo poskušali odgovo
riti v naši rubriki.

až

Trbovljah, Kranju, Jesenicah in 
Kočevju, saj smo prav iz teh mest 
srečali mlade ljudi na vidnih me
stih na zadnjem tekmovanju. To 
pa bi bila tudi nedvomno najbolj 
razveseljiva ugotovitev zadnjega pr
venstva.«

Tudi mi se pridružujemo tej ugo
tovitvi, iz katere se vidi, da delo 
TVD Partizana Kočevje kljub »po
čitnicam« ni mirovalo kot bi se to 
komu vendar le zdelo, to pa zaradi 
tega, ker nismo o vsakem uspehu 
poročali sproti, temveč smo čakali 
na skupno oceno v republiškem me
rilu. Ze okrajne atletske tekme so 
Pokazale, da se atletika v Kočevju 
zopet dviga, za kar je treba veliko 
predhodnega truda vodnikov in tek
movalcev samih.

močni konkurenci pretolkli začet
nici Fink Milena in Jerman Mi
lenka v polfinale v teku na 60 m; 
seveda doseženi časi 9,0 in 9,4 sek. 
niso zadostovati za finale.

Isti dan so tekmovali tudi v Ljub
ljani mlajši mladinci. Ker nima
mo še točne razvrstitve po mestih, 
navajamo samo dosežene rezultate, 
ki so posameznike prav gotovo uvr
stili med najboljše. Meljo Janez je 
vrgel kroglo 13,94 m, na 100 m pa 
je tekel 12,2i sek. Razvija se v zelo 
dobrega tekmovalca. Drobnič Franc 
je tekel na 1000 m 2:49,2 min., kar 
ie zelo dober čas. Uspešno so še 
tekmovali: Kužnik na 100 m s ča
som 13,2 sek., Šturm na 300 m s 
časom 41,0 sek. in skokom v da
ljino 4,92 m. Einsiedler met krogle

MUDIM m POVRŠJI!
Pod tem naslovom je prinesel ča

sopis »Delo« kratko poročilo po 
mladinskem atletskem prvenstvu 
LRS v Celju, v katerem je bilo iz
recno poudarjeno:

»Ker smo vajeni kar naprej go
voriti in pisati le o »velikih« klu
bih, moramo tokrat dodati razvese
ljivo pripombo, da se mladinska at
letika uspešno uveljavlja tudi dru
god v industrijskih centrih kot v

za smeh
Profesor Zmeda sedi na vrtu, ko 

priteče prestrašena služkinja:
»Gospod Zmeda, vlomilec!« — 

»Kje pa je?« jo vpraša profesor. — 
»V knjižnici.« — »Kaj pa bere?«

* * *

»Ali ste bili res na Grenlandiji?«
»Da. Trgoval sem z Eskimi.«
»O, ali res? Koliko pa ste jih 

prodali?«

Starejši mladinci so dosegli na 
republiškem prvenstvu v Celju za 
leto 1960 prav lepe uspehe: Možina 
Kamilo je bil s 170 cm skokom v 
višino tretji, Pavlovčič je tekel na 
100 m 12,3 sekunde; sicer se ni 
uvrstil v finale, j e pa čas boljši kot 
so ga kasneje dosegli nekateri fina
listi. Bregar Božo je bil s časom 
4:19,0 v teku na 1.500 m drugi. 
Radmanovič Aleks je prišel s ča
som 2:06,4 min. v teku na 800 m 
četrti na cilj. Mlajša mladinka Ba- 
honec Mara se je prebila do finala 
v teku na 60 m in prispela na cilj 
s časom 8,6 sek., četrta v skoku v 
daljino pa je zasedla odlično tretje 
mesto z daljino 4,54 m. V tej disci
plini je dosegla tudi Srebot Majda 
6 mesto z daljino 4,18 m, kar je za 
začetnico dober uspeh. Za uspeh 
moramo šteti tudi to, da so se v

12,25 m in diska 30,18 m ter Muro- 
vič met krogle 11,82 m.

Tako raste pri Partizanu zopet 
vztrajna skupina atletov, ki so di
sciplinirani ne le samo pri tekmah, 
temveč tudi pri rednih treningih. 
Tako so uspeli, da so se povzpeli 
že pod vrh atletskih uspehov v re- 
oubliškem merilu za mladince. To 
je velik uspeh, ki ga moramo pra
vilno vrednotiti, dasi ni tako akti
ven kakor mogoče kaka druga pa
noga športa. K uspehu teh mladih 
atletov in atletinj sta veliko pripo
mogla vodnika Bižal Saša in Čuk 
Spela, za kar jima gre vse prizna
nje. Stanje se bo še izboljšalo, ko 
bo prevzel v vadbo nekatere c is ci
pi i ne vodnik Adamič Tone.

Tako so mladi športniki Partiza
na zopet častno zastopali mesto Ko
čevje v krogu ostalih mest Slove
nije,

»In tole, ženkica, ob čemer sem 
si zlomil kočnik, naj bi po tvojem 
bil prima telečji zrezek«?

KOČEVJE
Poročila sta se Kastigar Jože, 

strojni ključavničar iz Kočevja, 
Rudnik 26, star 19 let in Lužar 
Ivanka, delavka iz Konca vasi 4, 
atara 18 let.

DRAGA
Rodila ie Mihelič Pepca, gospo- 

'3lnia iz Trave 5 — deklico Ro- 
*alko.

Umrl ie Žagar Karol, preužitkar 
iz Trave 6. star 67 let.

VELIKE LAŠČE
Rodila je Mestek Marija, gospo

dinja iz Mohorjev — deklici Ma
rijo in Mileno.

Umrla sta: Nučič Marjana, preu- 
Žitkarica iz Malega Ločnika 7, sta
ra 76 let in Smuč Jože, upokojenec 
iz Malega Ločnika 1, star 88 let.

LOŠKI POTOK
Rodila je Bartol Breda, gospo

dinja s Hriba 12 — deklico Alenko.

kino
^ADRAN, Kočevje: od 9. do 11.

septembra ameriški barvni cina- 
biascopski film »Arrivederci Ro- 
•na«, ll, in 12. septembra ame
riški barvni risani cinemascop- 
ski fn »El magniffico«, 14. in 15. 
Septembra jugoslovanski film 
»Pet minut raja«, od 16. do 18. 
septembra francoski cinemasoop- 
Skl film »Tisti, ki mora umreti«.

SVOBODA, Rudnik: 10. in 11. sep
tembra jugoslovanski film »Po- 
ffon B«, 12. septembra češki film 
»Nevarno odkritje«, 17. in 18. 
septembra jugoslovanski film 
’•Dobri, stari pianino«.

Jzdaja in tiska ČZP »Kočevski 
tisk« v Kočevju. Urejuje uredni
ci odbor. Odgovorni urednik 
■'anez Merhar. Uredništvo in 
“hrava v Kočevju. Ljubljanska 
, sta 14 a. telefon uredništva in 
“hrave 3-89. Naročnina je 500 din 
Jritietna 250 din in jo je treba 
Tonkli v naprej. Za inozemstvo 
rooo din oziroma 3 ameriške dolarje 
rekoči račun 600-713 pri Komu- 

1-265
akti banki Ljubljana, podružnica 

za Kočevje

RIBNICA: 10. in 3,1. septembra
francoski barvni dnemascopski 
film »Zena in njena igrača«, 17 
in 18. septembra sovjetski film
»Kapitanova hči«.

LOŠKI POTOK: 11. septembra če
ški film »Dobri vojak švejk«, 18.
septembra češki film »Pokorno
javljam«.

DOBREPOLJE: 10. in 11. septem
bra ameriški barvni film »Komu 
zvoni«, 14. septembra jugoslo
vanski film »Rafal v nebo«, 17. 
in 18. septembra francosko-jugo
slovanski barvni dnemascopski 
film »Pazi se, La Tour«. 

PONIKVE: 15. septembra jugoslo
vanski film »Rafal v nebo«. 

VELIKE LAŠČE: 10. in 11. sep
tembra sovjetski film »Človekova 
usoda«, 17. in 18. septembra 
nemški film »Dekle Rosemarie« • 

KOČEVSKA REKA: 10. in 11. sep
tembra nemški film »Leteča učil
nica«, 11. septembra matineja 
filma »Leteča učilnica« za pio
nirje. 14. septembra slovenski 
film »Kala«, 17. in 18. septembra 
ameriški film »Grand hotel«. 

PREDGRAD: 10. in 11. septembra 
francoski film »Podzemlje Pari
za«, 17. in 18. septembra češki 
film »Volčja jama«.

BROD NA KOLPI: 10. in 11. sep
tembra japonski barvni film 
»Godzila, morska pošast«, 17. in 

18. septembra ameriški barvni film 
»Ponos in strast«.

OSILNICA: 11. septembra ameri
ški barvni film »Prišel je iz La- 
ramija«, 18. septembra italijanski 
film »Fant za vse«.

SODRAŽICA: 10. in 11. septembra 
ameriški film »Detektivska zgod
ba«, 17. in 18. septembra ameri
ški barvni film »Iskalci«.

ČESTITKI
Alojz Gori in Martin Pajk, ki 

služiva vojaški rok v Banja Luki, 
V. p. 3463/58, želiva svojim staršem 
in sorodnikom vse najbolje, posebno 
še Martin svoji ženi in Tinčku. 
Imava se kar dobro in kmalu se 
bomo videli. _*_

Dobremu in skrbnemu sinu Cirilu 
Križmanu kličejo še na mnoga 
zdrava leta mama, sestra Zinka in 
bratje z družinami.

IZGUBLJENO
Dne 3. septembra sem na cesti 

Kočevje—Stalcerji izgubila pleteno

jopico. Poštenega najditelja prosim, 
da jo odda na PLM v Kočev ju.

* * *

Dne 25. avgusta 1960 sem izgu
bila na poti po Šeško vi, Cankarjevi 
in Ljubljanski cesti do Trga svobo
de v Kočevju nalivno pero znamke 
»Pelikan«. Poštenega najditelja 
prosim, da izgubljeno pero vrne 
proti nagradi na upravi »Novic«.

OBVESTILO
Kdor želi, da se mu zvarijo po

samezni deli linoleja v celoto, naj 
takoj' sporoči naslov na otroški vr
tec na Rudniku.

OBJAVA
Turistično-olepševalno društvo 

Kočevje prireja v nedeljo, 11. sep
tembra »Turistični dan« s sledečim 
sporedom:

V soboto, 10, septembra ob 20. 
url bo zabava s plesom ln proizva
janjem diapozitivov v hotelu Pu
gled.

V nedeljo se bo ob 9. uri pričel 
in ob 15. uri nadaljeval nogometni 
turnir za prehodni pokal tega dru
štva. Na turnirju bodo razen do
mačega NK »Kočevje« sodelovali 
še NK »Metalac« iz Delnic, NK »Ja
vornik« iz Rakeka in NK — JLA 
»Garnizija« iz Ribnice. Turnir bo 
na stadionu »Partizana« v Kočevju.

V nedeljo bo ob 10,30 uri v »Ga
ju« promenadni koncert rudniške 
godbe.

Prebivalce mesta in okolice vljud
no vabimo k udeležbi.

S turističnimi pozdravi!
Odbor

ŽENE IN DEKLETA, POZOR!
Predstavništvo »SINGER«, po

družnica Ljubljana, prireja tečaj 
za šivanje in krojenje. Tečaj bo v 
prostorih »Krpalnice« v Kočevju, 
pričel pa se bo 19. septembra 1960. 
Informacije dobite v Centru za po
speševanje gospodinjstva pri tovari
šici Ivanki Jamnik (tetefon 259) 
vsak dan od 7. — 14. ure, kjer bo 
tudi vpisovanje.

Predstavništvo »Singer« 
Ljubljana

PREKLIC
Podpisana Oražem Anica iz Rib

nice 247 preklicujem žaljive bese
de. ki sem jih izrekla o Andoljšek 
Mariji iz Hrovače 56 in se ji zahva
ljujem, da je odstopila od tožbe. 

Oražem Anica, Ribnica 247

KMETIJSKO GOZDARSKO POSESTVO KOČEVJE 
(Strokovni svet pri izobraževalnem centru)

razpisuje
po 7. in 27. členu Temeljnega zakona o štipendijah (Ur. 1. 
FLRJ št. 32/55)

ŠTIPENDIJE
za študij na naslednjih fakultetah, višjih in srednjih 
strokovnih šolah:

1 na VIŠJI KMETIJSKI ŠOLI 
1 na SREDNJI KMETIJSKI ŠOLI v Maribora
1 na SREDNJI KMETIJSKI-STROJNI ŠOU 

v Mariboru
1 na TSŠ — STROJNI ODDELEK
2 na GOZDARSKI FAKULTETI — TEHNIČNA

SMER v Zagrebu
3 na TSŠ — LESNO INDUSTRIJSKI ODDELEK 
2 na GRADBENI SREDNJI ŠOU
2 na EKONOMSKI FAKULTETI ali VIŠJI KOMER

CIALNI ŠOLI v Mariboru 
2 na SREDNJI EKONOMSKI ŠOU 
1 na VIŠJI TEHNIČNI ŠOU—STROJNI ODDELEK 
1 na VIŠJI ŠOLI ZA SOCIALNE DELAVCE 
Prednost pri dodelitvi štipendije imajo otroci staršev, 

zaposlenih pri KGP Kočevje, otroci padlih borcev NOB 
in študentje višjih letnikov.

Prošnja za dodelitev štipendije s priloženim zadnjim 
šolskim spričevalom ter potrdilom o imovinskem stanju 
pošljite do 25. septembra 1960 na Upravo podjetja.

|| || BRANISLAV NUŠlC:iincnnncvi 
n n o b h 11 o n 1

Objave Delavskih univerz 
in klubov

DU KOČEVJE
Delavska univerza Kočevje obve

šča vse interesente, ki želijo v šol
skem letu 1960/61 obiskovati šole 
za odrasle A in B odd. (5. in 6. ali 
7. in 8. raz.) in I. II. III. ali IV. 
raz. večerne gimnazije, da spreje
mamo prijave samo še do 15. sep
tembra 1960. Prijavite se lahke 
osebno, pismeno ali telefonično, 
lahko pa tudi preko sindikalnih po
družnic na naslov: Delavska uni
verza Kočevje, tel. št. 282. (Po
slovni prostori v stavbi Obč. ljud
skega odbora, soba št. 23).

Z El IIII fill M S Til
• SLEPCI BODO »VIDELI«
»Morem slišati luno, slišim obla

ke, ki plovejo po nebu, morem sli
šati sol na mizi in reči, da to ni 
poper; slišim črne lase mojega pri
jatelja in vidim, da ti lasje niso 
plavi, pa čeprav sem popolnoma 
slep«, tako je govoril v velikem 
razburjenju slepi profesor Zavoda 
za slepce v nekem mestu v ZDA, 
ko je na sebi preizkusil praktične 
vrednost nenavadnega aparata, ki 
je namenjen slepcem. Tak aparat 
omogoča tako imenovano »akustič
no gledanje«. To je popolnoma no
vo »gledanje« s pomočjo sluha. S 
pomočjo fotoelektrike se svetloba 
spreminja v električno energijo, 
električna energija pa v zvok in 
ves ta proces bo omogočil slepcem, 
da bodo videli.
• LETNO OKOLI 500 UMOROV
V Franciji sc zgodi letno okoli 

500 »perfektnih« umorov. Okoli 50# 
ljudi je na leto ubitih, njihova trup
la pa odkrijejo šele čez desetletja 
ali sploh nikoli. In pet sto morilcev 
hodi po francoskih ulicah, kakor 
da se ne bi nič zgodilo.
• KOLIKO POPIJE ČLOVEK 

DO 50 LETA?
Človek popije do 50 leta svoje 

starosti okrog 35.000 litrov tekočin. 
Res je, da človek prične pri pitju 
z mlekom, toda pozneje se tej zdra
vi pijači pridružijo še druge, o ka
terih ne moremo trditi, da so vse 
zdrave..,
• CESTE ZAHTEVAJO 

DNEVNO 38 MRTVIH
Na cestah v Zahodni Nemčiji je 

lani izgubilo življenje dnevno 3* 
ljudi. Nadaljnjih 1.106 jih je — 
prav tako dnevno — bilo kakor koli 
poškodovanih. V lanskem letu se 
zabeležili v Zahodni Nemčiji prt 
314.486 prometnih nesrečah 13.933 
mrtvita in 403.988 poškodovanih. VI 
primerjavi z letom 1958 se je šte
vilo nesreč povečalo za 10,5 %, šte
vilo človeških žrtev pa za 12,8 od
stotka. Vsekakor žalosten napredek.
• V JADRANSKEM MORJU 

400 VRST RIB
V našem Jadranskem morju živi 

skoraj štiri sto vrst raznih rib. 
Najbolj znane so sardele, tuni, sku-/ 
še, plavice ln še mnoge druge. Med 
največje ribe, ki žive v našem mor
ju spada tun; nekateri so dolgi te- 
di več metrov.
• KOLIKO JEZIKOV 

POZNAMO?
Na svetu poznamo okoli 6.700 

različnih jezikov, ki jih govorlja 
ljudje na vseh petih kontinentih. 
Od teh flh je strokovno proučenih 
že okoli 2.700.

II Tl lil TIM

A All II 
HM V A

Ko sem se učil krščanski nauk, 
se mi je neverjetno priljubila po
ganska vera. To prihaja najbrž od 
tega, ker nas je katehet, ki je ta 
predmet predaval, tako nekrščan- 
sko pretepal, da se še dandanes v 
cerkvi, kadar poslušam pridigo o 
krščanskem usmiljenju, plašno ozi
ram na vse strani, boječ se, da me 
metropolit ne udari s pastirsko pa
lico ali diakon s kadilnico. Ta po
jav je dokaz, kako vtisi iz rane 
mladosti zapuščajo v duši globoko 
sled.

Spominjam se na primer, da sem 
zavoljo sedem suhih krav dobil se
dem tako debelih udarcev s palico, 
da o debelih kravah še govoriti ni
sem mogel. In potem, Marija in 
Magdalena malo da me nista stali 
glave. Zaradi zadnje, t. j. zaradi 
Magdalene, sem moral nekoč pred 
celim razredom sleči hlače, se vleči 
na klop in vzdržati dvanajst udar
cev po golem telesu.

Bile pa so tudi lekci je, ki mi niso 
povzročale težav. Tako sta mi bila 
na primer Adam in Eva zelo sim
patična, verjetno zaradi svoje na
ivnosti. Ampak medtem, ko sta mi 
bila Adam in Eva simpatična, so 
mi njuni otroci povzročali strašne 
neprijetnosti. Zaradi znane firme

»Kajn & Abel« sem bil trikrat te
pen. Enkrat zato, ker sem dejal, da 
je Abel ubil Kajna, drugič, ker sem 
rekel, da sta Abel in Kajn bila apo
stola, za tretjič se pa ne spominjam, 
a zdi se mi, da zato. ker sem de
jal, da je Kajn prodal Abela asir
skim trgovcem za trideset srebrni
kov.

Na letnem izpitu je bilo seveda 
smeha nič koliko. Predsedujoči pro
fesor se je z rokami prijemal za 
trebuh in vzkliknil: »Idi, dete, k 
vragu! Ze toliko let se nisem tako 
sladko nasmejal!« Izprašujoči pro
fesor oziroma katehet pa je trikrat 
stisnil pesti in planil name, pa se 
je spričo svečanosti trenutka vsa
kokrat premislil. Komaj da mi je 
tako skozi zobe nekaj omenil očeta 
in mater.

A ko sem se že enkrat zbegal, je 
seveda potem šlo vse narobe. Ko 
mi je tako na primer dal vpraša
nje o Adamu in Evi, da bi mi s to 
najlažjo in meni najbolj simpatično 
lekcijo pomagal, da se izmotam, sem 
takole začel:

»Adam in Eva sta bila prva člo
veka ... prva človeka... Adam je 
bil prvi mož, Eva je pa bila prva 
žena. Oba sta kot prva človeka ži

vela v raju. Zelo lepo sta živela, 
toda nekega dne je Adam ugriznil 
Evo... ugriznil Evo in zato mu je 
gospod bog zlomil eno rebro ...«

In potem je na veselje predsedu
jočega šlo vse v tem slogu. Jaz sem 
na izpitu kratko malo stari in novi 
zakon tako spretno zamešal, kakor 
bi dober kvartač zmešal paket kart. 
Katehet me je dvakrat skušal usta
viti, ampak predsedujoči me je hra
bril in spodbujal, naj nadaljujem, 
katehetu pa je dejal: »Pustite ga 
vendar, prosim vas, da se vsaj slad
ko nasmejemo!«

Jaz sem, kakor sem dejal, dva
najst Kristusovih apostolov stlačil 
v Noetovo barko; za Sodomo in 
Gomoro sem rekel, da sta bila dva 
sveta temni'a, v katerih je Kristus 
uspešno pridigal svoj nauk: »Ljubi 
svojega bližnjega!«; za Kristusa sem 
še dejal, da ie štirideset dni prebil 
v kitovem želodcu, kjer se je pri
pravljal za svoj božji nauk; z*, 
deset božiih zapovedi sem rekel, dat 
jih je Juda prodal na gori Araratit 
in naposled sem končal s tem, d* 
sem na vprašanje, kaj vem o Pi
latu. odgovoril, da je bil Pilat sle 
Mojzesa in da ie zaredil veliko ple
me, potem si je pa umil roke.

(Konec prihodnjič!
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V zadnjih letih je dobilo elek
trično luč že veliko vasi, tako da 
je le še malokatera ostala brez 
elektrike. To bosta kmalu doča
kali tudi vasi Brezovica in Nem
ška loka, kjer si ljudje že vsa 
povojna leta žele električno luč. 
Postavljeni so že drogovi, nape
ljana pa je že tudi žica. Potrebne 
so samo še nekatere stvari, da bo 
elektrika končno zasvetila.
V teh dveh vaseh živijo pretež

no delavci lin uslužbenci Kmetijsko- 
gozdarskega posestva Kočevje. 2e 
lansko leto so pričeli razmišljati, 
kako bi napeljali elektriko v vasi in 
kje bi dobili potrebna sredstva. Ob
činski ljudski odbor je odobril po
treben denar za napeljavo omrežja.

Ob strani niso stali tudi člani 
Socialistične zveze, razen nekaterih, 
ki ne razumejo potrebe in koristi, 
ki jo bomo imeli od električne luči. 
Tako bomo vsaj, čeprav smo zelo 
oddaljeni od drugih krajev, pove-

, IZ NAS!H Hiti'
f h KRAJEV

ELEKTRIKA v Brezovici in Nemški loki
zanj s svetom z radijskimi sprejem
niki! Junija je bil sklican sestanek 
vseh prebivalcev Brezovice in Nem
ške loke, na katerem smo sklenili, 
da bomo skopali s prostovoljnim 
delom 40 jam za drogove daljno
voda.

Z delom nismo prav nič odlašali.

Jame, ki naj bi jih izkopali pro
stovoljno, smo si razdelili in pričeli 
delati. Delo je bilo precej naporno, 
ker je teren močno skalnat. Za
hvaliti se moramo Gozdni upravi 
Mozelj, ki je naše težave razumela 
in nam poslala na pomoč minerja. 
Delo je bilo zelo hitro opravljeno.

MIŠKO KRANJEC:

Izlvnejo
(Odlomek)

PRIČUJOČI ODLOMEK POVZE
MAMO IZ TETRALOGIJE (RO
MANA V ŠTIRIH KNJIGAH) »ZA 
SVETLIMI OBZORJI«, KI GA JE 
NAPISAL ZNANI SLOVENSKI 
KNJIŽEVNIK MIŠKO KRANJEC.
V TEM OBŠIRNEM DELU PISA
TELJ OPISUJE ZGODOVINO 
SLAVNE XIV. DIVIZIJE IN N1E- 
NO ZMAGOVITO POT NA ŠTA
JERSKO. V PRVEM DELU, OD 
KODER JE ODLOMEK, OPISUJE 
TUDI BORBO S PLAVOGARDI- 
STI V GRČARICAH IN NJIHOVO 
UNIČENJE.

x noro brezupno kričanje no 
f / 1 sobah, ko so se ljudje v 
\ čadu. ki se v njem ni nič

več videlo, metali pred 
kroglami po tleh, reševali le še 
vsak sebe, nekdo zatuli:

»Ne streljajte več. Naši se pre
dajajo. Predajamo se!«

»Kdo se predaja? Streljajte, ma
ter vam ...«

Nihče ne strelja več, iz poslopja 
se je pomolila bela zastava.

»Kdo. kdo, mater mu, se preda
ja?« zarjove komandant Borut in hoče pobegniti 
oficirjema, ki ga čuvata. Vlečeta ga od duri. Toda 
nekdo jih ravno zdaj odpre in zakliče v sobo: »Poj
dite ven, predajamo se. Komandant naj gre prvi.« 
Čeprav sta oficirja bila za predajo, sta zdaj ven
darle prvi trenutek otrpnila. Bilo pa ja dovolj, da 
je komandant Borut planil skozi duri in da se 
jima je že izgubil v čadu.

Drvel je po sobah in kričal: »Kdo se predaja?« 
Zagrabi prvega in mu iztrga revolver izza pasu.

»Komandant naj gre prvi — predajamo se. Po 
činih, po položaju ven, drug za drugim,« ukazuje 
nekdo, kakor da ja zdaj najpomembnejša stvar ta 
ceremonialnost.

Vojni kurat si z rokami zakrije oči in brezupno 
zajoče: »Kakšna klavrna vojska, kakšna vojska — 
da sem moral doživeti to sramoto. In banditom, ki 
smo jih tako pobijali, kakšni strašni časi, o Jezus, 
Jezus ...« .

»Komandant naprej, komandant naj gre prvi 
ven,« spet nekdo vsiljuje sveti obred ceremonial
nosti.

Majorja Koprivico presune: ta komandant te 
vendar on! Ven naj gre prvi, z vzdignjenimi ro
kami! Norci! Zandarmerijski major pred komuni
ste, poravnavat stare in zadnje grehe! Ne. tega ne 
bodo doživeli, nihče ga ne bo videl, da bi stopil ven, 
odložil orožje in dvignil roke. Nak, tega ne! Major 
K opri vica, komandant kraljeve vojske, se ne pre
daja!

Vrata v k'et so odprta, smukne skoznje in se 
zapre. Tava po prostoru, kakor da ga hoče preme
riti. in ko pride do kraja, se nasloni ob steno.

Strela iz kleti nihče ne sliši, preveč trušča je 
zunaj, in navsezadnje — takle izgubljeni strel iz 
revolverja ne pomeni v vojni čisto nič.

Oficirji stoje pred vhodom, kakor da se v tem 
poslednjem trenutku kljub vsemu ne morejo odlo-

Preostale jame je izkopala Kmetij
ska uprava Koprivnik, za kar se ji 
prebivalci najtopleje zahvaljujemo. 
Delo, ki smo ga opravili prosto
voljno, ni majhno, posebno če upo
števamo, da v obeh vaseh ni mnogo 
prebivalcev.

Omrežje je sedaj že gotovo, prav 
tako pa tudi nekaj notranjih na
peljav. Vsi prebivalci omenjenih 
vasi nestrpno pričakujemo dan, ko 
bo v naših hišah prvič zasvetila 
električna luč in bodo oživeli naši 
radijski sprejemniki. D. J.

Zelo pereče je bilo še pred nekaj 
dnevi vprašanje preskrbe pitne vo
de tudi pri nas v Sodražici. Prvot
no zajetje ni zadostovalo, zaradi 
česar je Režijski odbor za gradnjo 
vodovoda moral določiti v ojačanje 
novo zajetje s črpalnico, ki je bilo 
pa zaradi pomanjkanja finančnih 
sredstev nedograjeno. Za dokončno 
ureditev je bilo nujno potrebno na
baviti še črpalko z elektromotorji, 
zaradi česar je odbor za vzdrževa
nje določil vodarino z enkratnim 
celoletnim prispevkom.

Večina potrošnikov se zaveda, da 
sc člani dolžni sami prispevati pro
porcionalni del stroškov, dočim se 
nekaterim zdi še nerazumljivo in 
bo treba poseči po ostrejših ukre
pih. Da bo tako velika potrošnja 
se prvotno ni računalo, člani so pa 
uporabljali vodo tudi v druge na
mene, zidanje, gašenje a ona, poleg 
tega pa tudi za napaianje živine

Vljudnost HA TEHTNICI
Bilo je 27. avgusta na avtobu

su, ki vozi na progi med Travo in 
Ljubljano. Na avtobusni postaji v 
Žlebiču je vstopilo mlado dekle, 
staro približno 15 let, z njo pa je 
bil še nek mlajši otrok, star okrog 
8 let. Dekletu je med Rašico in 
Turjakom postalo slabo in je se
dlo na stojišče med sedeži. Zanjo 
se nihče ni zmenil. Okrog nje je 
sedelo več mlajših žensk, vendar 
se nobena ni spomnila, da bi ji 
odstopila sedež. Na poziv organa

LM iz Ribnice se je neka ženska 
odmaknila, da se je bolno dekle 
lahko vsedlo k oknu avtobusa.

Ta primer ni osamljen. Povsod 
na avtobusih in vlakih lahko vi
dimo ljudi, ki se ne zmenijo za 
sopotnike, ki jim je slabo. Redko
kdaj se zgodi, da kdo odstopi ta
kemu bolniku sedež ... Higienično 
pa tudi ni, da ljudje jemljejo v 
avtobus živali, perutnino, pse itd., 
zaradi česar pride potnikom tudi 
slabo. L. A.

doma. Pri prekomerni porabi je go
tovo prišlo do pomanjkanja v višje 
stoječih stavbah. Režijski odbor si 
je zadal nalogo zagotoviti vodo 
vsem članom. Z velikimi napori je 
uspelo odboru zadevo urediti, da bo 
končno vsem potrošnikom ustreže
no. Nabavil bo še avtomatsko na
pravo v črpalnici in izvršili bodo 
še nekatera dela. kar bo zopet ne
kaj stalo. Da je bila mogoča konč
na ureditev, so znatno pripomogla 
podjetja z večjimi sredstvi, ker 
imajo tudi sama na tem veliko in
teresa. Prosimo še preostale člane, 
ki so v zaostanku, naj ne bodo bele 
vrane in naj čimprej poravnajo ob
veznosti napram skupnosti, kar io 
v njihovo lastno korist.

-ji-

V stavbi, kjer so sedaj uradi Gozdne uprave v Grčaricah, je bila 
septembra 1943. leta glavna postojanka plavogardistov, ki so jih 

partizani v hudi tridnevni bitki premagali

čiti. A nekdoi od zunaj neusmiljeno ukazuje:
»Po činu in položaju naprej! Kaj čakate? Se 

bomo zdaj obotavljali«?
Prihina in Abram obstaneta, bojita se, da bi se 

zgrudila. Stiska ju v prsih. Zdi se jima, da bo 
nekaj pošastnega planilo nadnju, kakor hitro pomo
lita glave iz razvalin. A nekdo zadaj je neusmiljen:

»Naprej — se vam ne da?!«
»Kje je vojni kurat? Naj gre med oficirji, 

spredaj!«
Vojni kurat stoji v kotu; zaprašen se zgublja 

v čadu, kolena mu klecajo, zobje mu še vedno 
šklepetajo. »O, bog. o, bog!« stoka v praznino.

»Dajte mu revolver, če ga sam nima,« reče 
nekdo obešenjaško. ‘»Naj se pa poči tu. Tako nima 
kai pričakovati. Ga bodo pa oni zunaj!«

Šinkar še vedno diha sunkovito, bled, izmučen. 
A je tako brez moči, tako strah ga je, da se ne bi 
mogel za vse na svetu ustreliti. Ne, Tone Sink ar še 
vedno toliko ljubi, življenje, da si ga ne bi vzel, pa 
naj bi bilo karkoli. Zdaj hlepi po sleherni minuti 
in — nepričakovano se je oprijel zapeljive misli: 
morebiti pa se partizani božjega služabnika ven
darle ne bodo upali ubiti!? Ne .tudi partizani mo
rajo spoštovati duhovnike, kaj takega bi jim močno 
škodilo---------- v mednarodnem svetu; nepričako
vano se zgrabi za ta »mednarodni svet«!

»Naprej, kaj spet čakate?«
»Naprej,« dahne kapetan Pribina, kakor da zdaj 

le še samo sebi lahko ukazuje, in ne da bi se po 
kom ozrl, stopi ven, skozi odprte duri. za trenutek 
postane na pragu. Zdaj je sam. čisto sam, brez 
prijateljev, brez vojske, brez časti, brez domovine. 
Počasi vzdigne roke, kakor da blagoslavlja cevi, ki 
so še vedno naperjene proti postojanki, partizanske 
cevi. ki so strle Grčarice in kraljevo vojsko.

Ne, kraljeve vojske ni več!

KOČEVSKE SOLE-odlično
Poročali smo že o tekmovanju v 

atletiki srednjih in vajeniških 'šol 
ter osnovnih šol v merilu Slovenije. 
Sedaj so zbrani podatki o tekmova
njih vseh šol v Jugoslaviji in so naj 
osnovi doseženih točk sestavljene 
nove rezultatne liste. Iz službenega 
»Biltena« št. 8. atletske zveze Ju
goslavije je razvidno, da so se ko
čevske šole častno uvrstile v me- 
ri u cele države in to:

Moški :
Skupina srednjih in vajeniških 

šol — skupno tekmovalo 106 šol.
Gimnazija Kočevje je dosegla 27 

mesto.
Skupina osnovnih šol — tekmo

valo je skupno 123 šol.
38. mesto je zasedla šola »Mirka 

Bračiča« I. skupina; 63. mesto je 
zasedla šola »Jožeta Šeška« I. sku
pina; 114. mesto je zasedla šola 
»Mirka Bračiča« II. skupina; 116.

Predgrad
Lovska družina iz Predgrada je 

pred dnevi priredila na poljih Gor
nje Podgore lov na divje svinje. 
Lovcu Alojzu Mesnaru se je kmalu 
nasmehnila lovska sreča. Zvečer je 
ubil v koruzi divjo svinjo in mla
dega merjasca. Pet mladičev je 
ušlo... Seda j ko zori koruza, se 
divje svinje marsikje pojavljajo in 
povzročajo škodo na poljih. Dobro 
bi bilo, ko bi lovci tudi v drugih 
krajih večkrat prirejali take po
gone.

mesto je zasedla šola »Jožeta Še
ška« II. skupina.

Ženske:
Skupina srednjih in vajeniških 

šol — skupno tekmovalo 61 šol.
Gimnazija Kočevje je dosega 28 

mesto.
Skupina .osnovnih šol — skupno 

tekmovalo 112 šol.
7. mesto je zasedla šola »Mirko

Bračič« I. skupina; 31. mesto je 
zasedla šola »Jožeta Šeška« II. 
skupina; 56. mesto je zasedla šola 
»Mirko Bračič« II. skupina; 95. 
mesto je zasedla šola »Jožeta Še
ška« L skupina.

Nad vse lepo je 7. mesto pionirk 
šole »Mirka Bračiča«. Ponovno če
stitamo vsem tekmovalcem in tek
movalkam.

Čestitamo za uspeh tudi profe
sorjem in strokovnim učiteljem Sa
šu Bižalu, Špeli Cuk. Nadi Smola 
in Antonu Adamiču. Vodstvom šol 
pa vse priznanje za to, da so omo
gočili ta tekmovanja.

Beseda o ribniških 
upokojencih

Podružnica Društva upokojencev 
je bila ustanovljena v Ribnici je
seni 1951. leta, sedaj pa je vklju
čenih 270 upokojencev. Vodstvo po
družnice, ki je zelo delavno, sve
tuje predvsem tistim ljudem, ki 
iščejo pokojnino, kako naj delajo 
in kam naj se obrnejo. Socialno 
skrbstvo da tudi ženam upokojen
cev z minimalno pokojnino meseč
no 2.000 dinarjev.

V preteklih letih so ribniški upo
kojenci uprizorili tudi dve igri. 
Finžgarjevo »Razvalino življenja« 
in Horvatovo komedijo »Ženska vo
lilna pravica«. Zanimivo je to, da 
so v »Razvalini življenja«, razen 
ene vloge, odigrali vse ostale upo
kojenci.

Za desetletnico obstoja, ki 
prihodnje leto. se bodo ribniški 
upokojenci dobro pripravili. Verjet
no bodo naštudirali kakšno igr0- v 
kateri bodo zopet igrali sami upo
kojenci, za vse pa bodo verjetno tu
di pripravili manjšo pogostitev.

Naj dodamo še to, da je v ribni
škem Društvu upokojencev včla
njenih tudi nekaj devetdesetletni- 
kov. Najstarejši je Tomšič. Nameril 
je že 93 let, vendar še vedno rad 
dela in se še vedno zelo dobro po
čuti.

»Tršica, verjemite mi, da bi bi*1 « 
prav rad 15 let starejši...«

Po ugodnih cenah prodamo
razno opremo renoviranih trgovskih lokalov: okna, vrata, 
izložbe, police, zaboje in drugo. IntcreseAti si lahko ogle

dajo predmete v centralnem skladišču.

»TRGOPROMET« KOČEVJE
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ZLOČINCI
14 posebne vrste

Kot dodatek klasifikacije poskusov s prešajevanjem kosti in rege
neracijo, o kateri je prej govorila dr. Maezkova, imamo detaljno po
ročilo enega dr. Fischerjevih primerov:

»Gebhardt, učenec Lexer Ja, je dolgo nameraval izvršiti plastično 
presaditev kosti z ene osebe na drugo. Ker so bili nekateri njegovi 
tovariši proti temu, je sklenil, da bo opravil to operacijo na bolniku 
Ladischu. Ramenski sklep (lopatica, ključnica in podlahtnica) mu je 
bil odstranjen zaradi raka.

jaz in moji kolegi smo omenjali medicinske in človečanske raz
loge proti operaciji vse do tistega večera, ko je bila ta izvršena. Med
tem nam je Gebhardt zapovedal, da izvršimo operacijo. Kapetan 
Stumpfegger, v katerega področje raziskav je štela operacija, je moral 
odvzeti lopatico v Ravensbrucku in je zaradi tega takoj izvršil posebne 
priprave. Ker je profesor Gebhardt rabil dr. Stumpfeggerja za končno 
presaditev rame pacientu Ladischu, sem bil jaz določen, da še isto 
noč odidem v Ravensbrtick in izvršim operacijo odvzema lopatice. 
Prosil sem zdravnika dr. Gebhardta in Schulterja, naj mi natanko 
opišeta tehniko operacije. Naslednje jutro sem odšel v Ravensbrtick ...

Taboriščni zdravnik, ki mi je pomagal pri operaciji, jo je dokon
čal, jaz pa sem se s kostjo za presaditev vrnil v Hohenlychen kolikor 
najhitreje sem mogel. Na ta način je bilo časno obdobje od izreza pa 
do presaditve skrajšano. Kost sem izročil Gebhardtu v Hohenlychenu

in ta jo je presadil skupaj z dr. Schulzem in dr. Stumpfegger jem.«
Druge amputacije so videli obsojenci. Tako se poročilo Gustave 

Winkovske ujema s poročilom dr. Maczkove:
»Videla sem Rosenthala, kako se bori z zdravo, mlado Ukrajinko, 

ki so jo hoteli s silo spraviti v operacijsko sobo. Dekle se je branilo in 
klicalo na pomoč. S pomočjo Gerde Querheim ji je dr. Rosenthal dal 
sredstvo za pomirjenje. Nato so jo odvlekli v operacijsko sobo in ji 
odrezali nogo. Mislim, da je to napravil dr. Fischer, ker sem ga videla 
vstopiti pred upiranjem, ki sem ga prej opisala. Takoj po operaciji 
sta dr. Fischer in še nek drug zdravnik, tega nisem mogla prepoznati, 
odšla iz operacijske sobe z velikim zavitkom ter šla naravnost proti 
avtomobilu, ki ju je že čakal za Hohenlychen. Menim, da je bila v 
zavitku odrezana noga. To se je dogajalo v času, ko so vršili operacije 
na poljskih dekletih.

Žena, na kateri je bila izvršena ta operacija, je pozneje dobila 
smrtonosno injekcijo.

V podobnih pogojih je bila odrezana roka in rama neki drugi 
Ukrajinki. Tudi ona je bila usmrčena z injekcijo.

Na »Tretji vzhodni konferenci specialistov-svetnikov«, ki je bila 
od 24. do 26. maja 1943 v berlinski Akademiji za vojaško medicino, 
sta poročala generalni major Gebhardt in dr. Fischer o »Specialnih 
poskusih delovanja sulfanamida«. Dr. Fischer je po zaprisegi izjavil:

»Iz predavanja, ki sva ga imela dr. Gebhardt in jaz, se popolnoma 
jasno vidi, da so bili poskusi napravljeni na jetnikih v koncentracij
skem taborišču.«

Prof. Gebhardt je začel s temi besedami: »Na meni je vsa člo
veška, kirurška in politična odgovornost za te poskuse.«

Na tej konferenci v maju 1943 so bili prisotni: dr. Paul Rostock, 
predsednik konference; dr. Siegfried Hanloser, vodja vojne medicinske 
službe, ta je sklical konferenco; prof. Karel Brandt, sedel je v prvi 
vrsti; vodja zdravstva v Reichu dr. Leonardi Conti; profesor Sauer- 
bruch, dr. Frey in prof. Heubner. Medicinsko službo letalstva je za
stopal njen šef dr, Hippke in dr. Oskar Schroder; medicinsko službo

Waffen SS je zastopal njen: šef dr. Karlo Genzken. Poleg teh je bit 
prisoten tudi dr. Helmut Poppendick (šef štaba dr. Gravitz, vrhovni 
zdravnik SS in policije).

Nihče od teh zdravnikov ni nasprotoval poskusom. Po predvide
vanju je bil razgovor, v katerem sta sodelovala dr. Frey in prof- 
Sauerbruck. Tudi ona dva nista rekla besede proti poskusom.

Po branju tega dokumenta je tožilec Me Haney pripomnil med 
drugim:

»Izjave, dane po zaprisegi, nedvomno dokazujejo, da so si tc' 
zločinske poskuse izmislili najbolj znani nemški medicinski strokov
njaki ... Ti ljudje so bili sposobni točno vedeti, kakšna je njihova' 
dolžnost, pa tudi kaj se bo in kaj se ne bo zgodilo...«

Ni dokumentarnih dokazov, ki bi pokazali, v kakšnem obseg® 
so bili objavljeni poskusi z regeneracijo mišic in presajevanja kosti« 
še posebno o heteroplastični transplantaciji.

POSKUSI S PRISADOM (CELLULITIS)

Leta 1942 in 1943, se pravi istočasno, ko so bili opravljeni poskus« 
na ljudeh, ki smo jih pravkar opisali, so bili delani podobni P?skps 
v Dachau. V teh primerih je bil cellulitis izzvan na umeten način, <> 
bi lahko primerjali delovanje alopatskih in homeopatičnih terapevt
skih agensov.

Po izjavi priče Stohra je glavni kirurg VVolter najprej izvršil seru® 
poskusov na desetih nemških ujetnikih, nato pa je izbral za poskusn 
osebe člane svetega reda in katoliške duhovnike vseh narodnosti 
taboriščnega bloka duhovnikov. Okužba je bila izvršena v operacijs 
dvorani taboriščne bolnišnice. Priča Heinrich Stohr, politični zap0,a 
nik, ki je služil kot bolničar, je bil prisoten pri tem postopku. Le- 
trdi, da so delali v prisotnosti SS majorja Schtitza in homeopata ' 
Kiesewetterja, operacijo pa je opravil taboriščni zdravnik dr. ' v ^

Umetna okužba je bila izvedena z istočasnim poskusnim z®a^ 
ljenjem. Pacienti, ki so dobili prisad (tipično taboriščno bolezen), 
bili istočasno zdravljeni z alopatskimi in hemopatskimi prepara >•


